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De Commissie voor Economie, Werk, Sociale Economie, Wetenschap en Innovatie 

hield op 30 juni 2022 een hoorzitting over de conceptnota voor nieuwe regelgeving 

van Andries Gryffroy, Maaike De Vreese, Rita Moors, Axel Ronse, Annick De Ridder 

en Allessia Claes over een efficiënte opschaling naar een slimme regio Vlaanderen. 

 

De getoonde presentaties zijn terug te vinden op de dossierpagina van dit docu-

ment op www.vlaamsparlement.be. 

I. Inleidende uiteenzettingen 

1. Henk Kok, stad Eindhoven 

Henk Kok is senior strategisch adviseur EU bij de stad Eindhoven en was eerder 

alliance manager van Triangulum.  

1.1. Triangulum – Smart City Eindhoven 

Triangulum was een zogenaamd Lighthouse smartcityproject ‘Smarter Together’, 

een vijfjarig project dat al meer dan drie jaar afgelopen is. Het was een three-

pointproject met als themawoorden: demonstrate, disseminate en replicate. Drie 

steden hadden de leiding: Manchester, Eindhoven en Stavanger. Voorts waren er 

drie volgende steden: Leipzig, Praag en Sabadell. De projectpartners waren steden, 

universiteiten en bedrijven. Het project ontving in totaal 25,6 miljoen euro aan 

Europese subsidies.  

 

Eindhoven is de vijfde grootste stad van Nederland maar heeft wel de tweede 

grootste economie. Voor de start van het project, in 2012, heeft Eindhoven zich 

gebogen over de vraag waarom het een slimme stad zou willen zijn, maar ook over 

de werkwijze en de inhoud. Dat heeft onder andere geresulteerd in Triangulum, 

een Horizonproject van de eerste ronde. Uiteindelijk is gekozen voor de term Smart 

Society Eindhoven om te benadrukken dat slimme technologie niet volstaat, men-

sen moeten er ook mee kunnen omgaan. Een slimme maatschappij is gedefinieerd 

als een stad die gebruikmaakt van de gecombineerde kracht van technologie, ICT 

met open data, snelle verbindingen en design thinking, en dat voor zijn burgers. 

Voorts biedt een dergelijke stad actief testlabs aan voor bedrijven en kennisinstel-

lingen met als doel welzijn, werkgelegenheid en duurzaamheid te verbeteren. Toe-

passingsgebieden zijn energie, verkeer, maar ook openbare ruimte en slimmere 

en betere organisatie van zorg, onderwijs en cultuur.  

 

Dit alles stond beschreven in het coalitieakkoord ‘Expeditie Eindhoven, iedereen 

aan boord’ waarmee in 2014 een nieuw gemeentelijk college aantrad. De algemene 

economische trends in relatie tot de geschiedenis en ontwikkeling van Eindhoven 

lagen ten grondslag aan het idee van de slimme maatschappij. Kortom, men wilde 

voortbouwen op de kracht van de stad om in te spelen op nieuwe ontwikkelingen. 

Eindhoven ondernam daartoe volgende stappen: een visie, beleidsdocumenten, 

kleine innovatieve activiteiten, jaarlijkse brandingevents zoals de designweek en 

het GLOW Festival, livinglabs zoals Stratumseind 2.0 en Europese projecten zoals 

Triangulum. Tijdens het proces werd de behoefte aan dataverzameling en analyse 

als hulpmiddel prangender. 

1.2. Opmerkingen bij de conceptnota 

Henk Kok geeft zijn opmerkingen bij de conceptnota en het prima rapport van 

KPMG. Hij doet dat op basis van zijn ervaring als coördinator van Triangulum, dat 

een budget van 6,4 miljoen euro had. De gemeente kreeg daarvan 1,2 miljoen 

euro.  

 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=15559
http://www.vlaamsparlement.be/
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In het project ging twaalf mensjaar aan werk. Partners van de stad waren een 

semiprivaat woonbedrijf, een semiprivate technische universiteit, een private 

bouwprojectontwikkelaar, een privaat telefonie- en databedrijf en een private 

derde partij. De coördinatie lag bij de gemeente. Als coördinator voerde hij de titel 

alliance manager om aan te geven dat de gemeente niet besliste, maar wel de 

verantwoordelijkheid nam om alles in goede banen te leiden. 

 

Vuurtorenmodel 

 

Op basis van het vuurtorenmodel ziet de conceptnota een stad als speerpunt (punt 

5.2), waarbij Vlaanderen optreedt als coördinator en de samenwerking financiert 

en faciliteert. Dat is conform aan de Europese smartcityprojecten. Dat werkte vol-

gens de spreker evenwel nauwelijks. Ruimte voor de lokale eigenheid en een dui-

delijke afbakening tussen wat generiek is en wat lokaal, zijn essentieel. Dat 

probleem speelde nog meer in het Europese project.  

 

De spin-offs zijn voor Henk Kok de belangrijkste verwezenlijkingen van Triangulum. 

Zo is er tevergeefs geprobeerd een smartcityacademie te ontwikkelen met het 

Fraunhofer Institut als algemeen coördinator en de stad Eindhoven en de Techni-

sche Universiteit Eindhoven als partners. Wat wel gelukt is, is een samenwerking 

met een soort lokale vestiging van het Fraunhofer Instituts bij de technische uni-

versiteit, de organisatie Brainport en de gemeente Eindhoven, genaamd het Urban 

Development Initiative. Dat is nog altijd actief. Een andere spin-off heet BABLE en 

is een marktplaats voor smartcityoplossingen.  

 

De spreker suggereert alternatieven voor het leader-followermodel, bijvoorbeeld 

het werken met communities, vaak digitaal, met zowel offline als online evene-

menten. Die gemeenschappen hebben een gedeeld onderwerp en een facilitator en 

moeten voor minstens drie jaar middelen krijgen. De facilitator kan ook een groep 

mensen zijn, maar wel maximaal vijf personen die zich verantwoordelijk voelen 

voor het in leven houden van de community, zonder evenwel sturing of hiërarchie. 

Het is aan de leden zelf om de community draaiende te houden, hoewel sommigen 

een actievere inbreng zullen hebben dan anderen. Een ander alternatief is dat een 

leider en een volger samen een activiteit ontwikkelen, waarbij de leider of coördi-

nator optreedt als consultant.  

 

Open blik naar andere regio’s 

 

Bij het onderdeel van de conceptnota ‘Een open blik naar andere regio’s’ (punt 

5.4) suggereert Henk Kok te denken aan een speerpunt, het lidmaatschap van 

EU-netwerken bijvoorbeeld. Zo is Eindhoven lid van Open & Agile Smart Cities 

(OASC), European Regions Research and Innovation Network (ERRIN), Eurocities 

en Morgenstadt. Heel wat Vlaamse steden maken ook deel uit van voornoemde 

netwerken, met uitzondering van Morgenstadt. Dat is een initiatief van het Fraun-

hofer Institut, een onderzoeksorganisatie vergelijkbaar met de Vlaamse Instelling 

voor Technologisch Onderzoek of imec, die meer dan 25.000 onderzoekers in 

dienst heeft. Morgenstadt werd gelanceerd in 2012. Een grotere stad die deel uit-

maakt van een dergelijk netwerk mag evenwel de belangen van de kleinere steden 

niet uit het oog verliezen en dient hen te helpen hun stem daar te laten horen. 

 

Architectuur 

 

De architectuur moet samenwerking en uitwisseling mogelijk maken, leest Henk Kok 

in de conceptnota (punt 5.6). Hij suggereert de commissieleden zich te spiegelen 

aan de standaarden van de Europese Unie, maar ook goed rond te kijken en te 

leren uit de fouten van anderen. Vlaanderen is zeker niet de eerste, het is beter de 

wet van de remmende voorsprong in zijn voordeel te gebruiken.  
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Voorts oppert hij na te denken over nieuwe openbare nutsfuncties en organisaties, 

bijvoorbeeld over de vraag hoe de openbare en private belangen van de quadruple 

helix te borgen. Eindhoven is momenteel heel erg bezig met de klimaatniche van 

de Europese Unie. Het Klimaatverbond Nederland heeft een stedelijke energiedien-

stenorganisatie uitgewerkt om energie- en CO2-neutraal te worden. De VVSG is 

trouwens een partner van het Klimaatverbond Nederland. 

 

De laatste opmerking van Henk Kok betreft de paragraaf van de conceptnota over 

toegang tot kennis (punt 5.7). Hij raadt de commissieleden aan de talrijke goede 

voorbeelden te bestuderen die op de website van BABLE, een spin-off van Trian-

gulum en het Fraunhofer Institut, staan.1 Het interessante is dat daar een duidelijk 

onderscheid gemaakt wordt tussen wat algemeen geldt en waar een lokale draai 

aan zit. Onder de koepel van Triangulum hebben dezelfde personen een trainings-

programma uitgewerkt om de deelnemende steden meer inzicht te geven in wat 

voor hen bruikbaar is. Ondertussen is BABLE een bloeiend zelfstandig en openbaar 

toegankelijk platform waarop bedrijven, gemeenten en semiprivate actoren cases 

plaatsen. Als hun hulp gevraagd wordt, vraagt BABLE daar wel een kleine vergoe-

ding voor.  

2. Nils Walravens, VLAIO 

2.1. City of Things 

Nils Walravens is adviseur Slimme Regio en Digitalisering bij VLAIO, dat sinds 2018 

de oproep City of Things organiseert. Het doel van CoT is te experimenteren en 

innoveren en uiteindelijk smartcityoplossingen aan te besteden. De deelnemers 

zijn partnerschappen tussen lokale besturen die data inzetten om het beleid en de 

leefbaarheid te verbeteren. Naast een goede onderbouwde aanbesteding, zijn ui-

teraard ook kennis- en capaciteitsopbouw belangrijk. De mogelijke thema’s van de 

oproepen zijn breed maar altijd gericht op maatschappelijke uitdagingen.  

 

Bij de oproep van 2021 lag de nadruk op smart economy. De spreker toont een 

slide met enkele voorbeelden van goedgekeurde projecten: een regionaal incenti-

veringsplatform, een project met open data voor stimulering van de lokale econo-

mie, het in kaart brengen van hoe bouwmaterialen gebruikt en hergebruikt kunnen 

worden, een mobiliteitskrediet voor burgers, een project voor slimme stadsdistri-

butie, het digitaal inplannen van markten, het beter in kaart brengen van het open-

baar domein, de luchtkwaliteit, de staat van het wegdek meten met mobiele 

sensorunits op auto’s enzovoort. 

 

In 2022 komt er nog een nieuwe oproep voor slimme steden en datagedreven 

beleid. VLAIO heeft ongeveer 11 miljoen euro ter beschikking voor projecten waar-

van maximaal 1 miljoen euro per project wordt toegekend. Waar mogelijk wordt 

gezocht naar opschaling, maar er is ook ruimte voor nieuwe ideeën en herwerkte 

herindieningen. De oproep gebeurt in twee stadia. Er zijn ondertussen 31 ideeën 

ingediend die verder uitgewerkt worden, met ondersteuning van KMPG.  

 

In 2023 zal VLAIO een EFRO-oproep voor smartcityprojecten cofinancieren, op-

nieuw voor 10 miljoen euro. Daarbij zal expliciet aandacht gaan naar opschalings-

projecten. VLAIO evalueert momenteel ook de voorbije projecten, om na te gaan 

welke over heel Vlaanderen kunnen worden uitgerold en wat daarvoor nodig is. 

Net om die reden krijgt de oproep van 2023 de werknaam CoT+.  

 

 
1 https://www.bable-smartcities.eu/connect/cities/city/eindhoven.html  

https://www.bable-smartcities.eu/connect/cities/city/eindhoven.html
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2.2. Smart Region Office 

Het Smart Region Office is een relatief nieuw initiatief met als missie de opschaling 

van slimme stad naar slimme regio. Daarbij staat het verbeteren van de leefom-

geving en de levenskwaliteit van zij die stad en regio gebruiken – dus zij die er 

wonen, werken en op bezoek zijn – centraal. Het doel is een betere en meer toe-

gankelijke dienstverlening stimuleren, datagedreven beleidsvoering aanmoedigen, 

samenwerking tussen diverse actoren faciliteren, verbanden zien en leggen om 

middelen efficiënter in te zetten en domeinoverschrijdend werken en denken. Het 

domein mobiliteit raakt bijvoorbeeld aan de luchtkwaliteit maar ook aan werken en 

wonen enzovoort. 

 

In het SRO zitten een vertegenwoordiger van Digitaal Vlaanderen, Willem Geelen, van 

het Agentschap Binnenlands Bestuur, Ronald Hermans, en van VLAIO, Nils Walravens 

zelf. De studie van KMPG ligt aan de basis van het SRO. Het doel is de ontwikke-

lingen in de verschillende Vlaamse overheidsdiensten zo goed mogelijk op elkaar 

te laten inhaken. Het SRO tracht zo goed mogelijk de vraagzijde, de lokale bestu-

ren, te versterken via partners als kenniscentra en de VVSG, maar ook de aanbod-

zijde. Zo steunt VLAIO de vzw Slimme Regio Vlaanderen: een platform om 

bedrijven beter te laten samenwerken en hun belangen te behartigen. 

 

Het SRO houdt contact met de kennisinstellingen, universiteiten en hogescholen 

maar ook met de entiteiten van de Vlaamse overheid zoals het Departement Mo-

biliteit en Openbare Werken, het Departement Omgeving en de Vlaamse Milieu-

maatschappij. Het doel is een zo goed mogelijk overzicht te krijgen van de lopende 

acties van alle partners en na te denken over hoe samen tot de slimme regio kan 

worden gekomen. Het SRO is dus de liaison tussen de smartcityinitiatieven van de 

Vlaamse overheid, de lokale besturen en ondernemingen, en werkt een gemeen-

schappelijk overheidsbeleid uit. Het vertaalt bijvoorbeeld de Vlaamse en Europese 

smartcitystrategieën, -initiatieven en -projectoproepen naar de lokale besturen en 

ondernemingen. Er is een Smart Region Board waarin vertegenwoordigers van de 

kabinetten en de leidende ambtenaren zitting hebben. Het SRO maakt verder deel 

uit van de werkgroep Interbestuurlijke samenwerking van het Stuurorgaan Vlaams 

Informatie- en ICT-beleid, die onder meer federale en Europese projecten in ogen-

schouw neemt.  

 

De aanbevelingen van het KPMG-rapport zijn in juli 2020 in een mededeling aan 

de Vlaamse Regering gegoten (Uitbouw van Slimme Regio Vlaanderen, mededeling 

aan de Vlaamse Regering van 17 juli 2020). Ze dienen als kapstok voor de werking 

van het SRO. Enkele belangrijke thema’s zijn: strategie, interactie met partners, 

data en technologie. Om naar de verschillende domeinen – economie, mensen, 

mobiliteit, omgeving enzovoort – te kijken, is toen voor het Boyd Cohenmodel ge-

kozen, een typisch smartcitymodel. Het SRO tracht zo veel mogelijk de transver-

saliteit op te zoeken en toegankelijke dienstverlening en domeinoverschrijdende 

koppelingen te maken.  

 

De werkwijze van het SRO, gebaseerd op de mededeling aan de Vlaamse Regering, 

is in hoofdlijnen:  

− met goede voorbeelden en technologische ontwikkelingen inspireren en infor-

meren;  

− connecteren binnen en buiten de Vlaamse overheid en katalyseren; 

− samenwerkingen opzetten en bestaande samenwerking cultiveren.  

 

De werkwijze wordt nog verfijnd dit jaar. Op 1 juli 2022 staat er een mededeling 

over de missie en de werkwijze van het SRO geagendeerd op de Vlaamse Regering.  
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2.3. Reflecties over het vuurtorenmodel 

Nils Walravens vervolgt met enkele reflecties over het vuurtorenmodel, zoals be-

schreven in de mededeling aan de Vlaamse Regering van 17 juli 2020 en de con-

ceptnota. Dat model gaat vooral over het delen van successen, kennisdeling 

waaruit capaciteitsopbouw volgt. Het doel is ook een gevoel van trots te creëren 

en goed te communiceren over de resultaten. Binnen de beleidsdomeinen wordt 

gezocht naar ambassadeurs die de boodschap kunnen uitdragen. Het SRO heeft 

ondertussen in drie domeinen ambassadeurs gevonden. Kennisverspreiding ge-

beurt vandaag al via het Kenniscentrum Vlaamse Steden, de praktijkenbank van 

de VVSG, het Smart Flandersnetwerk van de dertien centrumsteden en de onder-

nemersverhalen van VLAIO. De kennisdeling van het SRO zal in 2022 nog verder 

worden uitgewerkt in overleg met de partners. 

 

Ook Nils Walravens waarschuwt voor een te theoretische invulling van het concept 

van het vuurtorenmodel. Een automatisch spill-overeffect is er niet. Daarvoor is er 

een actieve inbreng nodig. Steden worden met verschillende uitdagingen tegelijk 

geconfronteerd en de domeinen beïnvloeden elkaar. Het is dus niet gemakkelijk 

om op één specifiek domein te focussen. Het model houdt ook onvoldoende reke-

ning met de eigen invulling en accenten van het lokale bestuur. Prioriteiten worden 

dynamisch en moeten soms in onverwachte richting worden bijgestuurd. Het komt 

er dus op aan voldoende flexibiliteit in te bouwen. 

 

Het vuurtorenmodel moet interoperabiliteit, standaardisering, openheid en opscha-

ling mogelijk maken. Daarvoor zijn voldoende omkadering en ondersteuning door 

Vlaanderen nodig. Er moet verder worden gebouwd op wat bestaat: de Vlaamse 

Open City Architectuur van het Agentschap Binnenlands Bestuur, de bouwstenen 

van Digitaal Vlaanderen, de OSLO-standaardisering enzovoort. Steun aan innova-

tieve concepten blijft nodig, uiteraard met aandacht voor interoperabiliteit, stan-

daardisering en opschaling. Daarmee wordt al rekening gehouden bij de CoT-

oproepen van 2022 en 2023. Zo kan een lokaal bestuur niet alleen een project 

indienen maar enkel in partnerschap, eventueel alleen met andere (centrum)ste-

den. Experimenteren heeft trouwens een marktversterkend effect, zeker voor klei-

nere bedrijven.  

 

Kortom, experimenteren en innoveren blijven belangrijk en geven impulsen aan 

markt en overheid. Het SRO staat klaar om de opschaling naar de regio mee te 

faciliteren via interoperabiliteit, standaardisering en openheid. Heel wat staat of 

valt met de concrete invulling van het vuurtorenmodel. Daarbij dient rekening ge-

houden te worden met de context van het lokaal bestuur, met een bijzondere aan-

dacht voor kennisdeling.  

3. Ward Van Hal, VVSG 

Ward Van Hal is stafmedewerker Innovatie en digitale transformatie bij de VVSG, 

de koepelorganisatie van de Vlaamse steden en gemeenten en bij uitbreiding van 

de lokale besturen. De drie kernrollen van de VVSG zijn: belangenbehartiger, ken-

nisdeler en netwerkbouwer. In elk van die rollen heeft de vereniging activiteiten 

rond het thema innovatie en digitale transformatie. Zo is ze onder andere de ver-

tegenwoordiger van de lokale besturen in het Stuurorgaan Vlaams Informatie- en 

ICT-beleid. De vereniging heeft een bestuurlijke commissie die standpunten voor-

bereidt voor de raad van bestuur over de thema’s innovatie en digitale transfor-

matie. Voorts zijn er collegaegroepen en rondetafelconferenties. Met de 

praktijkendatabank deelt de vereniging goede praktijken onder steden en gemeen-

ten. 
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3.1. Uitdagingen 

Ward Van Hal schetst de uitdagingen voor de lokale besturen tegen 2030. Voor-

eerst moeten essentiële overheidsdiensten fundamenteel vereenvoudigd en her-

dacht worden vanuit het perspectief van de burger en 100 procent digitaal 

beschikbaar gesteld worden. Nu is het zo dat de burger voor rijbewijzen, paspoor-

ten en dergelijke nog naar het gemeentehuis moet komen. Rechten en premies 

moeten op een meer proactieve en automatische manier worden toegekend.  

 

Een tweede uitdaging is dat lokale besturen bij de aanpak van complexe maat-

schappelijke uitdagingen zoals klimaat, mobiliteit en democratie, innovatieve tech-

nologie en innovatieve manieren van samenwerken moeten aanwenden. Op die 

manier kunnen ze antwoorden op vragen zoals: waar zijn de renovatiebehoeften 

op het grondgebied het grootst of draagt een evenement bij aan de lokale econo-

mie? 

  

Een derde overkoepelende uitdaging is dat beleid en beslissingen maximaal moe-

ten worden onderbouwd en gemonitord op basis van objectieve cijfers. Dat staat 

dan nog los van interne uitdagingen zoals digitaal vaardig personeel, een wendbare 

organisatie en cyberveilige infrastructuur.  

 

De uitdagingen zijn dermate groot dat geen enkele lokaal bestuur ze apart aankan, 

misschien met uitzondering van enkele grote steden. Om het gemiddelde niveau 

van lokale besturen op te krikken, is een collectieve aanpak onontbeerlijk. 

3.2. Problemen en behoeften 

Tot vandaag blijven lokale besturen te veel hangen in de fase van proeftuinen, 

zonder oog voor wat andere lokale besturen al deden of doen. Daardoor doen ze 

dubbel werk of bouwen ze niet verder op inzichten die al bestaan. De subsidiepro-

gramma’s van de Vlaamse en Europese overheden faciliteren proeftuinen waardoor 

de budgetten worden versnipperd over kleine, tijdelijke projecten die te weinig 

duurzame verandering creëren. Bij de gunning is opschaling dan wel een criterium, 

maar van individuele steden of gemeenten kan niet verwacht worden dat ze me-

chanismen ontwikkelen om hun oplossing in alle andere steden en gemeenten te 

implementeren. Het is dan ook een goede zaak dat CoT volgend jaar opschaling 

als criterium heeft. Kennisdeling is trouwens slechts een eerste stap in opschaling.  

 

Kortom, innovatie is zeker nodig, maar te veel middelen gaan naar proeftuinen en 

te weinig naar opschaling. Proeftuinen passen misschien in het kraam van de mi-

nister maar lokale besturen zijn niet zozeer uit op subsidies, ze willen oplossingen 

voor hun problemen. Het SRO heeft volgens hem wel de juiste focus. 

 

Een tweede probleem is dat het IT-landschap voor ondersteuning van lokale be-

sturen sterk versnipperd is. Allerhande organisaties ondersteunen de lokale bestu-

ren in hun digitale transformatie, het SRO, de VVSG, het Kenniscentrum Vlaamse 

Steden, de provincies, de intercommunales voor streekontwikkeling, lokale amb-

tenarenorganisaties, dienstverlenende organisaties zoals CIPAL, Cevi/Logins enzo-

voort. Bovendien hebben heel wat van die dienstverlenende organisaties banden 

met commerciële actoren. Het is nodig dat landschap te herstructureren zodat de 

krachten gebundeld en gefocust worden.  

 

Een laatste probleem is dat lokale besturen te weinig besef hebben van de urgentie 

en van de noodzaak van een collectieve aanpak. 

 

Er is dus een duidelijker kader nodig voor de proeftuinen en experimenten, bij-

voorbeeld het vuurtorenmodel of een speerpuntenprogramma. Meer professionele 
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ondersteuning voor steden en gemeenten of organisaties die experimenteren, is 

een andere vereiste.  

 

Voorts is er een professionele structuur of organisatie, die de lokale besturen on-

dersteunt in hun digitale transformatie, met een focus op een collectieve aanpak 

van de uitdagingen en mechanismen die zorgen voor het opschalen van beproefde 

oplossingen, onontbeerlijk.  

 

Een sterke betrokkenheid van de Vlaamse overheid is noodzakelijk, maar de lokale 

besturen behouden wel de regie. Ward Van Hal verwijst in dat verband naar relan-

ceproject 71 Poolstokalias, dat een aanzet geeft tot het oprichten van een derge-

lijke structuur of organisatie. Hij roept het Vlaams Parlement op om zeker in de 

volgende regeerperiode een dergelijke organisatie op te richten.  

3.3. Standpunten van de VVSG 

Ward Van Hal verwijst tot slot naar de standpunten van de raad van bestuur van 

de VVSG, die werden voorbereid door de bestuurlijke commissie Innovatief en di-

gitaal besturen, met onder meer standpunten over de CoT-oproep 2020.2 De VVSG 

is tevreden dat ze daarvan de weerslag vindt in de nieuwe oproep.  

 

De spreker concludeert dat de uitdagingen groot zijn en dat stappen voorwaarts 

enkel mogelijk zijn met een meer collectieve aanpak.  

4. Linda Boudry, Kenniscentrum Vlaamse Steden 

Linda Boudry is directeur van het Kenniscentrum Vlaamse Steden, een samenwer-

kingsverband van de dertien centrumsteden, de Vlaamse Gemeenschapscommis-

sie en de VVSG.  

4.1. Programma Smart Cities en speerpuntenprogramma 

Het kenniscentrum werkt met vijfjarige contracten waarin de steden telkens enkele 

opdrachten geven. In 2017 ging die voor het eerst over de slimme stad. Ondertus-

sen is die opdracht verlengd voor vijf jaar. Zoals altijd werd gestart met een ver-

kennende studie, de zogenaamde Smart Portraits. In 2017 was de toestand in de 

steden op dat vlak behoorlijk lamentabel. Het begrip was nieuw en er waren weinig 

ambtenaren mee bezig. In 2019 werd de bevraging herhaald en toen was de situ-

atie al heel wat beter. 

 

Na het verkennend onderzoek zocht het kenniscentrum naar een methode om 

grondig smartcityveranderingen teweeg te brengen en niet te blijven steken in 

sensoren of camera’s. Het kenniscentrum liet zich inspireren door de Nederlandse 

Smart City Strategie en de Agenda Stad, met een speerpuntenprogramma, het 

City Dealsmodel. Er was uiteraard een belangrijke vertaalslag nodig om de Neder-

landse aanpak geschikt te maken voor Vlaanderen.  

 

Een goed gekozen speerpuntenprogramma moet aan een aantal duidelijke criteria 

voldoen. Het programma moet een maatschappelijke uitdaging aanpakken die de 

levenskwaliteit van burgers en bezoekers verhoogt. Daarbij mag niemand uit de 

boot vallen, het moet dus inclusief zijn.  

 

Een City Deal moet voorts toekomst- en innovatiegericht zijn, maar ook ruimte 

bieden voor voortschrijdende inzichten. Een andere vereiste is een gezamenlijke 

aanpak van lokale besturen maar ook van andere overheden, kennisinstellingen, 

 
2 https://www.vvsg.be/kennisitem/vvsg/standpunten  

https://www.vvsg.be/kennisitem/vvsg/standpunten


887 (2020-2021) – Nr. 2 11 

  Vlaams Parlement 

bedrijven, het maatschappelijke middenveld en georganiseerde burgers. Dat wordt 

ook wel de quadruple helix genoemd.  

 

De centrumsteden hebben daarnaast een rol te spelen voor hun ommeland. Ze 

moeten de regionale uitstraling en deling naar kleinere gemeenten en steden ver-

zorgen. Elke actie moet zich lenen tot disseminatie, waaruit een schaalvergroting 

voortvloeit.  

 

Data en geïntegreerde technologie zijn essentiële onderdelen van de City Deals.  

4.2. City Deals 

Een City Deal is een contract waarin staat wat er dient te gebeuren, door wie, op 

welke manier, binnen welke tijdspanne en met welke middelen, zowel voor perso-

neel als voor de werking.  

 

Het kenniscentrum maakt bewust geen gebruik van pilootprojecten. De ervaring 

heeft weliswaar geleerd dat de deelnemers aan die projecten gelukkig zijn, want 

de regelgeving wordt voor hen aan de kant gezet en zij kunnen hun project uit-

voeren. Als het project gedaan is, gebeurt er echter niets meer. Aan de regelgeving 

wordt niets gewijzigd. Het kenniscentrum wil nu op het systeem, de wetgeving en 

de procedures wegen. City Deals gaan over concrete zaken, met effecten die voel-

baar zijn in het dagelijkse leven van mensen. Het motto van het Pact van Amster-

dam is een mooie samenvatting van de aanpak: betere regelgeving, betere 

financiering en meer kennisdeling. Nederland positioneert zich ook internationaal 

en Vlaanderen bekijkt of het dat ook zal doen  

 

Een City Deal vertrekt vanuit de maatschappelijke bestuursakkoorden van de deel-

nemende steden en de VGC. De scope wordt verfijnd in een verkennend traject, in 

werkgroepen met een mix van strategische profielen, data-experts en vakspecia-

listen. Dat zijn de zogenaamde snuffelrondes. Er worden gemeenschappelijke 

thema’s gedistilleerd, waaruit dan de hoofdthema’s gehaald worden. Daarna maakt 

elke stad een stand van zaken op van de uitdagingen op dat vlak en daaruit worden 

dan de gedeelde uitdagingen gehaald. Zo nodig wordt een en ander scherper ge-

steld met zogenaamde praktijksprints en haalbaarheidsonderzoeken. Op die ma-

nier ontstaan de contouren van de City Deal, die dan daarna concrete invulling 

krijgen: wat zal precies gebeuren, wie doet wat en krijgt welke rol, hoe worden 

kosten verdeeld enzovoort. 

4.3. Thema’s 

Het kenniscentrum heeft al vijf trajecten achter de rug. Een eerste over rechten, 

met alle steden, een soort klassikale oefening, om de methodologie te testen en in 

de vingers te krijgen, maar ook om de format van Nederland aan te passen aan de 

Vlaamse situatie. Die ronde loopt nog.  

 

Eind 2020 is een onderzoek gestart naar bijkomende speerpuntthema’s voor een 

volgende City Deal. Dat zijn geworden: e-inclusie, mobiliteit, water en ontharding 

en duurzame lokale energieproductie. Bedoeling is dat er gedurende de volgende 

vijf jaar jaarlijks een tot twee thema’s bij komen. Elke centrumstad en de VGC kan 

bij elk van de City Deals kiezen om al dan niet de participeren. Er zijn twee deals 

waaraan ze alle veertien deelnemen. Het minste aantal deelnemers is zeven.  

 

E-inclusie 

 

Linda Boudry gaat in op het speerpunt e-inclusie. Uit vijf mogelijke thema’s is de 

focus op de eigen dienstverlening gekozen. Lokale besturen zijn tijdens de corona-

crisis meer en meer gaan digitaliseren maar hebben daarbij soms onvoldoende oog 
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gehad voor de digitaal zwakkere gebruikersgroepen. Onder het actieplan Iedereen 

Digitaal worden in het project E-inclusie by design 28 experimenten opgezet, twee 

per stad, waarbij bestaande diensten of producten tegen het licht gehouden wor-

den.  

 

Daarnaast wordt gezocht naar methodologieën voor servicedesign om bij het be-

denken, testen, evalueren en bijsturen van dienstverlening de digitaal zwakkere 

groepen centraal te zetten. Op 6 september 2022 start een opleiding voor de veer-

tien partners door Knight Moves en Twisted Lemon, die lokale besturen ook zullen 

coachen bij de experimenten. De academische partner, die de voortgang zal mo-

nitoren, maar ook de vertaalslag zal maken naar kleinere lokale besturen, wordt 

nog geselecteerd. Uiteindelijk moet het project uitmonden in een handzame tool-

box en een lijst van aanbevelingen voor alle soorten overheden. Voorts komt er 

een risicobarometer, waarmee in elke fase van het project kan beoordeeld worden 

of het voldoet aan de vereisten. 

 

Mobiliteit en water 

 

Een tweede voorbeeld valt onder de speerpunten water en mobiliteit. Lokale be-

sturen zijn sterk vragende partij om toegankelijke, combineerbare en hanteerbare 

data te krijgen. Daarvoor zijn er wel stappen gezet, zo is er onder meer een data-

vindplaats. De link tussen beleidsvraagstukken en data, kwaliteit van data en een 

neutrale overlegplaats waar gebruikers en aanbieders kunnen overleggen over be-

tere datakwaliteit, is het voorwerp van die City Deal.  

 

Energiedelen 

 

Een laatste voorbeeld van een City Deal is het energiedelen in appartementen. De 

energiewetgeving gaat met grote sprongen vooruit, maar de toepassing ervan in 

appartementsgebouwen ligt niet voor de hand. De lokale besturen hebben een lijst 

van 45 appartementen doorgegeven, groot en klein, publiek en privaat en met en 

zonder bedrijven in het gebouw. Voor die gebouwen worden nu de voordelen van 

energiedelen berekend.  

 

De toolbox van de stad Antwerpen wordt daartoe uitgebreid en nadien ter beschik-

king gesteld van iedereen. Met die toolbox kan beoordeeld worden of het plaatsen 

van zonnepanelen, een zonneboiler, laadpalen enzovoort voordelig is. Uit de 45 

gebouwen worden dan vijf prototypes geselecteerd, waarvoor een theoretische vir-

tuele reis naar energiedelen uitgewerkt wordt. Dat zal gebeuren in samenwerking 

met syndici en verenigingen van mede-eigenaars. Zij krijgen op het einde een soort 

stappenplan waarin staat welke personen ze moeten contacteren, welke formulie-

ren ze moeten invullen enzovoort. Met Fluvius lopen contacten over de digitale 

meters in appartementen, die een noodzakelijke voorwaarde zijn. Naast een hand-

leiding komt er ook een inventaris van alle wettelijke, procedurele, technische, 

praktische barrières, zowel op lokaal als bovenlokaal vlak. Voor meer informatie 

daarover verwijst Linda Boudry naar de informatie in haar presentatie. 

5. Peter Vandeurzen, Slimme Regio Vlaanderen 

Peter Vandeurzen is gedelegeerd bestuurder van het platform Slimme Regio Vlaan-

deren, dat in 2021 samen met het SRO opgericht is. De ervaring gaat evenwel 

verder terug, met name tot de erkenning van Smart Cities Vlaanderen na deelname 

aan de VLAIO-call voor Innovatieve bedrijvennetwerken van 2017.  

5.1. Oprichting SRV en governance 

De aanleiding voor de oprichting van de vzw Slimme Regio Vlaanderen waren de 

studie van KPMG en de mededeling aan de Vlaamse Regering van 17 juli 2020. 
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Ook de coronacrisis en de relancemiddelen deden het dagen dat er in Vlaanderen 

een platform nodig was dat de aanbiedende zijde, de bedrijven, vertegenwoordigt. 

Lokale besturen staan voor uitdagingen, zoals met het organiseren van social dis-

tancing, waarvoor bedrijven oplossingen hebben. Naast het opzetten van dit plat-

form, is er ook een consolidatie gebeurd van de platformen die de bedrijven 

vertegenwoordigen, onder meer dat van Agoria en het Antwerpse The Beacon. Al-

les is onder de noemer van de vzw Slimme Regio Vlaanderen gebracht. In de raad 

van bestuur van SRV zitten onder meer de algemeen directeur van Agoria Vlaan-

deren, de CEO van The Beacon, vertegenwoordigers van het Gentse platform en-

zovoort. 

 

Het governancemodel is heel transparant en er wordt goed samengewerkt tussen 

de verschillende geledingen. Met frequente contacten wordt ernaar gestreefd het 

aanbod van de bedrijven zo goed mogelijk af te stemmen op de behoeften van de 

regio’s en steden. In het advies van KPMG wordt gerefereerd aan het Boyd Cohen-

model met zes smartcitydomeinen. Op basis van de input van het Kenniscentrum 

Vlaamse Steden en andere actoren, maar ook van wat de bedrijven in de portfolio 

hebben, focust het platform vooral op vier domeinen waaronder drie uit het Boyd 

Cohenmodel, zijnde smart mobility, smart environment en smart government.  

5.2. Focusdomeinen Slimme Regio Vlaanderen 

Peter Vandeurzen benadrukt dat de praktische invalshoek primeert. Onder slimme 

mobiliteit vallen bijvoorbeeld slimme laadinfrastructuur, passantentellingen, auto-

nome voertuigen enzovoort. De bedrijven hebben zich georganiseerd in thema-

werkgroepen, maar er is ook een transversale werkgroep, die voorlopig Smart City 

Digitalisering wordt genoemd. Heel wat aangesloten bedrijven zijn deskundig in 

het capteren en analyseren van data, het toepassen van artificiële intelligentie op 

data en ze presenteren via dashboards, en dat op verschillende domeinen. Daarom 

is er voor digitalisering een transversale groep.  

 

Het platform brengt de investeringen van de Vlaamse overheid, via het Agentschap 

Digitaal Vlaanderen en het Agentschap Binnenlands Bestuur, voor het uitwerken 

van de digitale bouwstenen onder de aandacht van bedrijven, alsook welke stan-

daarden ze moeten respecteren bij het indienen van een bestek. Het zorgt ervoor 

dat de bedrijven weten dat er een Vlaamse sensordataspace in de maak is, maar 

ook dat resultaten behaald met publieke middelen openbaar moeten worden ge-

maakt. Op die manier is het platform ook een valorisatieplatform voor de aanzien-

lijke overheidsinvesteringen in de Vlaamse bouwstenen. 

5.3. Van een reactieve naar een proactieve aanpak 

In 2022 is het platform overgestapt van een reactieve naar een meer proactieve 

aanpak. In het eerste werkjaar heeft het vooral gefocust op de relancemiddelen. 

Die kunnen nog altijd worden aangeboord, via de CoT-oproep maar ook de oproe-

pen voor het Programma Innovatieve Overheidsopdrachten en voor Gemeente 

zonder Gemeentehuis. Het innoverende potentieel zit nu niet zozeer in het ontwik-

kelen van nieuwe toepassingen maar eerder in het inventariseren en koppelen van 

bestaande toepassingen. Het gaat om het koppelen van wat overheden nodig heb-

ben aan wat bedrijven of consortia in hun portfolio hebben.  

 

Reactieve werking 

 

In het reactieve deel van zijn werking helpt het platform SRV in de ideeënfase van 

bestekken. Door in een vroeg stadium in interactie te gaan, worden overheden op 

de hoogte gebracht van innovatieve mogelijkheden en kunnen bedrijven op de 

specifieke vragen inspelen. Dat enkele steden niet meedoen met het aanbod van 

het Departement Mobiliteit en Openbare Werken voor laadpalen, heeft onder meer 
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te maken met een gebrek aan data. Burgemeesters willen weten wie ervan ge-

bruikmaakt, wie laadpalen blokkeert met een auto met verbrandingsmotor, hoe de 

data van de laadpalen gebruikt kunnen worden voor stadsmarketing en voor vari-

abele tarieven bij evenementen of voor bepaalde doelgroepen enzovoort. 

 

Eens de dossiers goedgekeurd zijn, zoals de tien dossiers in de CoT-call 2021, stapt 

SRV naar de lokale besturen in kwestie om hen bij te staan bij de verdere stappen, 

bijvoorbeeld het inschakelen van studiebureaus, universiteiten en bedrijven. 

Voorts begeleidt het eventuele testfases en helpt het bij de kennisdisseminatie 

nadien. Als er publieke middelen gebruikt zijn om kennis op te doen, moet die 

daarna immers ook verspreid worden. Bedrijven tonen nu hun oplossingen voor ze 

zeker zijn van de opdracht, daarvoor is het wachten op de klassieke aanbesteding 

nadien.  

 

Het platform gaat na of de afzet kan vergroten door de toepassing in te kantelen 

in bestaande raamcontracten of in andere businessmodellen zoals Smart City as a 

Service. De CoT-call heeft een interessante evolutie gekend. Bedrijven hopen nu 

dat er snel bestekken uit voortvloeien. De overheden krijgen 8 miljoen euro in 

2018, 10 miljoen euro in 2021 en 10 miljoen in 2022.  

 

Van de GzG-call gaat er 30 miljoen euro naar de overheden. Ook daarvan hoopt 

het platform dat er een deel bij de bedrijven terechtkomt zodat ze kunnen laten 

zien welke mogelijkheden ze in huis hebben. Het vuurtorenmodel heeft nog niet 

echt gewerkt, zo bewijst ook de CoT-call. Vooreerst doet maar een 10 procent van 

de Vlaamse gemeenten, doorgaans de centrumsteden, eraan mee. Van dat ze 

daarna een voorbeeldrol voor andere steden spelen, is nog geen bewijs van gele-

verd.  

 

Voorts telt Vlaanderen nog enkele grote smartcityprojecten, onder andere het In-

ternet of Water Flanders, waar met veel sensoren data worden gecapteerd die dan 

verder geanalyseerd en gevisualiseerd worden. De strategische onderzoekscentra 

krijgen daar veel geld voor, zo is er bijvoorbeeld 7 miljoen euro naar imec gegaan. 

Een ander groot project is Mobildata waarvoor imec 30 miljoen euro krijgt. Het 

platform vraagt dat die grote projecten een stand van zaken openbaar maken, met 

de resultaten en de bijkomende behoeften, maar dat ze ook duidelijk maken wan-

neer er aanbestedingen in de markt gezet worden. Het platform staat ook in con-

tact met Lantis, dat heel wat geld krijgt voor het grote Antwerpse project, onder 

meer voor innovatie. Tot nog toe is er weinig concreets op dat vlak, hoewel Lantis 

zegt binnenkort werk te maken van slimme werven.  

 

Proactieve werking 

 

De proactieve werking van SRV is dat het platform niet langer op calls wacht, maar 

zelf initiatieven neemt. De stuurgroep is opgedeeld in werkgroepen die thema’s 

bepalen aan de hand van de portfolio van de aangesloten bedrijven. Peter Van-

deurzen benadrukt dat het gaat over competitieve maar ook concurrerende bedrij-

ven die nu wel samen werken bij de ontwikkeling, maar uiteindelijk zullen 

concurreren voor de aanbesteding. De werkgroepen schrijven een highlevel stra-

tegische visienota met een begeleidende presentatie. Zo is er al een visienota over 

datagedreven laadinfrastructuur. Het platform pitcht die, vooreerst bij het Smart 

Region Office, maar ook bij het Kenniscentrum Vlaamse Steden en andere instan-

ties. Eigenlijk is bijkomend onderzoek niet meer nodig. Het platform gaat na wat 

mogelijk is voor bepaalde thema’s, wat er in de portfolio zit. De toepassingen be-

staan al, het komt erop aan raamcontracten te maken zodat de overheden er ook 

gebruik van kunnen maken. 
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5.4. Smart City as a service 

Tot slot wijst Peter Vandeurzen op de grote marktevolutie. Het platform s-LIM, 

opgezet met medewerking van de spreker, is er daar een voorbeeld van. De pro-

vincie Limburg heeft ervoor gekozen niet per stad te werken, maar met één pro-

vinciaal platform waarvan elke gemeente, ook de kleine, kan gebruikmaken. Een 

en ander is evenwel voor verbetering vatbaar. Zo verkoopt s-LIM nog camera’s 

terwijl het eigenlijk alleen de data uit die camera’s zou moeten verkopen. Het komt 

erop aan de operationele uitgaven, te betalen door de eindgebruiker, af te splitsen 

van de kapitaaluitgaven, gefinancierd door financiers, banken, coöperatieven en-

zovoort. Zo gebeurt het in ‘as a service’-modellen. Klanten hoeven dan niet meer 

de producten te kopen en uit te rollen, maar kopen enkel de dienst. Het platform 

zoekt nu met zijn leden naar servicepakketten voor overheden. 

II. Bespreking 

1. Vragen en opmerkingen van de leden 

Tussenkomst van Maurits Vande Reyde 

 

Maurits Vande Reyde is schepen van Smart City in Diest. Anderhalf jaar geleden 

deed de stad mee aan de CoT-call met een voorstel voor slimme stadsdistributie, 

dus efficiëntere en milieuvriendelijke leveringen via grote stadsmagazijnen aan de 

stadsrand, maar ook facilitering van e-commerce van lokale handelaars. Andere 

steden zoals Hasselt en Mechelen, maar ook steden in de buurt, met ongeveer 

dezelfde problemen en kenmerken als stad met een centrumfunctie, met name 

Aarschot, Tienen, Leuven, toonden interesse. Diest heeft geprobeerd met die na-

bije steden tot één project te komen, wat uiteindelijk niet gelukt is. De steden 

hebben allemaal afzonderlijk een project ingediend. Grotere centrumsteden als 

Leuven en Mechelen haalden de subsidies binnen. Diest probeert dan maar van de 

inzichten van het project van Leuven te profiteren, maar hoewel er wel vergade-

ringen zijn, worden de inzichten zeker niet integraal gedeeld.  

 

Met dit voorbeeld kaart het lid het centrale probleem van het smartcitybeleid aan: 

iedereen werkt op een eiland. Wat gebeurt in een stad, gesubsidieerd door Vlaan-

deren, wordt niet gedeeld. Enkele initiatieven hebben ingezet op disseminatie, on-

der meer Smart Flanders, maar een volledige deling van resultaten en mogelijk-

heden, onder meer op het vlak van IT, bestaat momenteel niet. Hoe kan dat beter?  

 

Tussenkomst van Stijn De Roo 

 

Stijn De Roo onthoudt uit de hoorzitting vooral dat er altijd ruimte moet zijn om 

voortschrijdende inzichten te incorporeren. In de presentaties mist hij de vaststel-

ling dat sommige steden excelleren. Het benutten van schaalvoordelen, het uitdie-

pen van thema’s, het organiseren van kennisdeling, het vermijden van 

eilandvorming en het verbeteren van de regelgeving, zijn enkele uitdagingen. Men 

moet durven zeggen dat het vuurtorenmodel tot nog toe geen groot succes is. Niet 

alleen is er heel wat versnippering, misschien is Vlaanderen ook gewoon te klein 

voor een dergelijk model. 

 

Zijn eerste vraag is hoe kennisdeling kan worden verbeterd. Is het nodig het vuur-

torenmodel aan regelluwe zones te koppelen? Zo ja, hoe wordt het begrip regel-

luwe zone dan het best gedefinieerd?  

 

Hoe kan Vlaanderen zich nog beter op de Europese kaart zetten als een slimme 

regio?  
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VLAIO werkt al met clusters. Hoe verloopt de kennisdeling tussen de clusters? Kan 

die nog verbeterd worden? Hoe ervoor zorgen dat de betrokken overheidsdeparte-

menten voldoende gewicht hebben in de structuur van het SRO? Is het volgens het 

SRO belangrijk om het gemiddelde niveau van de gemeenten op te krikken of eer-

der om een paar zeer goede pioniers te hebben die raamcontracten en typepro-

jecten ontwikkelen die anderen kunnen volgen?  

 

Aan de VVSG en het Kenniscentrum Vlaamse Steden vraagt Stijn De Roo hoe er-

voor kan worden gezorgd dat bedrijven proactiever worden betrokken in het pro-

ces. Hoe kan aan gemeenten duidelijk worden gemaakt maken dat ze bij het 

ontwerp van nieuwe projecten, bijvoorbeeld voor laadinfrastructuur, de bedrijven 

sneller moeten betrekken zodat ze maximaal kunnen gebruikmaken van de be-

staande technologische mogelijkheden?  

 

Aan de spreker van SRV vraagt het lid of de bedrijven die nu tot samenwerking 

bereid zijn, dat ook in de toekomst nog zullen zijn, nadat het laaghangend fruit 

geplukt is. Hoe kan men het idee van Smart City as a Service nog meer ingang 

doen vinden bij steden en gemeenten maar ook bij bedrijven?  

 

Tussenkomst van Andries Gryffroy 

 

Voor Andries Gryffroy bevestigt de hoorzitting zijn vermoeden dat de smartcity-

ontwikkelingen versnipperd zijn, zowel aan de aanbod- als aan de vraagzijde. Dat 

geldt ook voor de middelen. Volgens hem heeft een stad evenwel een ander beleid 

nodig dan een gemeente. Het DNA van de stad is anders dan dat van een platte-

landsgemeente. Voor het lid houdt het vuurtorenmodel in dat het beste project, zij 

het van een centrumstad of een cluster van gemeenten, Vlaamse middelen krijgt, 

met de vereiste om de lessen nadien te delen met andere gemeenten. Wie het 

project toegewezen krijgt, specialiseert en focust op dat specifieke thema en wordt 

daar deskundig in. Het Vlaamse niveau moet de regierol van de kennisdeling op-

nemen. 

 

Bij de opschaling moeten dan zo veel mogelijk steden en gemeenten dezelfde tech-

nologie gebruiken en met open data werken, wat niet noodzakelijk betekent dat ze 

dezelfde producten moeten gebruiken. Vlaanderen moet ook zorgen voor dwars-

verbanden en datadeling voor verschillende thema’s, zoals bijvoorbeeld water en 

afval. S-LIM is volgens Andries Gryffroy dus eigenlijk een dienst die eerder op het 

Vlaamse niveau thuishoort. Opdat het vuurtorenmodel zou werken, is er ook nog 

wel wat werk aan de aanbodszijde, dus bij de bedrijven. Wat ontbreekt er in de 

regelgeving voor dat model?  

 

Tussenkomst van Maaike De Vreese 

 

Maaike De Vreese informeert of de andere sprekers, net als de vertegenwoordiger 

van de VVSG, van oordeel zijn dat er een extra structuur nodig is. Waarom volstaat 

de structuur die VLAIO opzette niet? Wie moet in die nieuwe structuur zitten, en 

wat is het voordeel ervan? Voorts vraagt het lid of Vlaanderen al communities, het 

alternatief voor het vuurtorenmodel, telt.  

2. Antwoorden 

Antwoorden van Ward Van Hal, VVSG 

 

Ward Van Hal ziet als alternatief voor het huidige CoT met de vele individuele pro-

jecten, dat er een tiental algemene uitdagingen worden gedefinieerd door de lokale 

besturen, waarna er per uitdaging een cluster wordt gevormd. De Vlaamse over-

heid fungeert daarbij als coördinator en kennisdisseminator en eventueel kan een 
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centrumstad de rol van trekker opnemen. Dat maakt het ook mogelijk de markt in 

een eerder stadium van het project te bevragen. 

 

Uitschieters zijn nodig, maar vandaag wordt de kloof tussen wie excelleert en wie 

achterblijft steeds groter. De oproepen zoals ze vandaag gebeuren, houden het 

risico in op een nog grotere kloof. Dat betekent niet dat de grote steden niet mogen 

excelleren, maar kleine gemeenten mogen niet achterblijven. Dat kan vermeden 

worden door steden zelf geen project te laten schrijven, maar ze te laten aansluiten 

bij gezamenlijke gedefinieerde uitdagingen. De VVSG wil niet noodzakelijk een 

nieuwe structuur maar wel de bestaande organisatiestructuren inkantelen in een 

professionele en slagkrachtige organisatie.  

 

Het aanbod Lokaal Digitaal in de schoot van de Smart Region Board, heeft net tot 

doel projecten van de CoT en GzG op te schalen. De lokale besturen vinden het 

daarnaast belangrijk ook zelf sturing te kunnen geven aan de eigen digitale trans-

formatie. Het is een gemis dat de lokale besturen niet vertegenwoordigd zijn in de 

Smart Region Board, terwijl het grotendeels over hen gaat.  

 

Antwoorden van Henk Kok, stad Eindhoven 

 

Henk Kok stelt dat er een reden is waarom het vuurtorenmodel tot nog toe niet 

gewerkt heeft, met name dat via de projecten de verkeerde zaken worden gefi-

nancierd en gemonitord. Het zou zo moeten zijn dat bij een call projecten worden 

geselecteerd op de mogelijkheden tot informatiedeling en dat ze nadien bij de mo-

nitoring afgestraft worden als ze die niet uitvoeren.  

 

De inhoud opschalen is doorgaans niet zo moeilijk, het gaat enkel om het herhalen 

van innovatieve oplossingen. Het proces, de samenwerking opschalen is evenwel 

veel minder gemakkelijk en vaak promotioneel minder aantrekkelijk. Er valt minder 

uit te pakken met schaalvergroting, een hogere snelheid en lagere prijzen. Daar-

voor zijn er ook proeftuinen nodig. Uit fouten wordt het meest geleerd, maar fouten 

maken en vooral toegeven is niet prettig. Triangulum was tevreden dat het van 

vier wethouders de licence to fail kreeg. Politieke dekking als het fout loopt, is 

belangrijk. 

 

Ook voor een betere kennisdeling is het belangrijk na te gaan of het vuurtorenmo-

del wel het meest geschikte is. Heel wat smartcitycoördinatoren hebben tegen dat 

model geageerd. Toch is het ook in de nieuwe Europese programmaperiode ge-

handhaafd.  

 

Antwoorden van Linda Boudry, Kenniscentrum Vlaamse Steden 

 

Linda Boudry wijst erop dat dat bij de City Deal over rechtenverkenning en auto-

matische rechtentoekenning na een tijdje Vorselaar en Boortmeerbeek betrokken 

werden en ook W13, de verenging van gemeenten rond Kortrijk, met de bedoeling 

het algemeen toepasbaar te maken.  

 

Ook in andere City Deals worden daartoe pogingen gedaan, maar het blijft moeilijk. 

Projecten bedenken, stappenplannen maken en processen uittekenen, lukt nog ge-

meenschappelijk, maar bij de implementatie hindert de lokale realiteit vaak bij een 

uniforme regeling. Het antwoord heeft Linda Boudry niet in pacht, maar ze merkt 

wel dat de partners elkaar steeds meer vinden. Elke stad is al bijzonder in iets, dat 

blijkt uit de werkgroepen. Zo zal Leuven altijd de trekker zijn als het over klimaat 

gaat. Misschien zijn de Vlaamse steden net niet groot genoeg om alleen als vuur-

toren te fungeren. Daarom trachten de centrumsteden die rol samen te dragen.  

 

Het kenniscentrum tracht in de City Deals vooral te focussen op het systeem. Het 

is evenwel bijzonder verleidelijk om in casuïstiek te vervallen. De echte draagwijdte 
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van alle uitdagingen wordt voor het lokaal niveau pas de laatste vijf jaar duidelijk, 

waardoor de spanningen tussen voorlopers en andere steden en gemeenten, die 

bijvoorbeeld de capaciteit niet in huis hebben, groter worden.  

 

Of er een ondersteuningsstructuur nodig is, is voor de spreker voorlopig niet dui-

delijk. Op de diverse terreinen komen dezelfde vragen over financieringsmodellen, 

regelgeving en interoperabiliteit terug. Soms gebeurt het dat de beslissing van een 

minister de resultaten van een andere minister half ongedaan maakt. Afstemming 

op dat niveau is dus ook nodig. Vroeg of laat zal er een soort stramien moeten 

komen, zodat de ontwikkelingen gecoördineerd en geïntegreerd verlopen.  

 

Antwoorden van Nils Walravens, VLAIO 

 

Nils Walravens zegt dat er heel wat in de steigers staat wat betreft disseminatie 

en veralgemening: het datanutsbedrijf, de Vlaamse smartdataspace, de OSLO-

standaarden, de Vlaamse Open City Architectuur enzovoort. Het Smart Region Of-

fice werkt aan een instrumentarium waarvan kennisdeling een van de belangrijkste 

aspecten is. Het wil eerst een overzicht krijgen van de bestaande overlegstructuren 

en daarna nagaan hoe die met elkaar verbonden kunnen worden. Pas dan kan 

bepaald worden of er een nieuw platform voor nodig is. Kortom, er is al heel wat 

werk verricht om de uitdagingen aan te gaan, zij het vooral achter de schermen. 

De spreker zal de suggestie over de clusters doorgeven aan zijn betrokken col-

lega’s. Hij heeft weet van acties om die clusters onderling meer te laten communi-

ceren en samenwerken. Ook dat is een moeilijke uitdaging.  

 

Wat betreft de opmerking over het Departement Mobiliteit en Openbare Werken, 

herinnert hij eraan dat het SRO ook zoekt naar afstemming en een interface met 

de andere entiteiten van de Vlaamse overheid die betrokken zijn bij de slimme 

steden. Er is een vaste overlegstructuur, een kerngroep met het Departement Mo-

biliteit en Openbare Werken, de Vlaamse Milieumaatschappij en het Departement 

Omgeving. Het SRO staat altijd open en is op zoek naar andere betrokken en ge-

interesseerde overheidsdiensten.  

 

Of een koppeling met regelluwe zones nodig is, is caseafhankelijk. Bij het Agent-

schap Binnenlands Bestuur loopt een onderzoek naar een soort experimenteer-

ruimte voor slimme steden, vergelijkbaar met Sandbox Vlaanderen bij Digitaal 

Vlaanderen. In de nabije toekomst zal er volgens Nils Walravens dus heel wat ge-

realiseerd worden. Diverse partijen hebben elkaar gevonden. 

 

Antwoorden van Peter Vandeurzen 

 

Peter Vandeurzen zegt dat de openheid van bedrijven afhangt van de ontwikkelin-

gen en vooral van de resultaten, van de voordelen voor hen. Slimme steden zijn 

een verhaal van meerwaarde. Voor het lokaal bestuur is de meerwaarde sociaal 

van aard: duurzaamheid, leefbaarheid enzovoort. Dat is hun businessmodel, voor 

een bedrijf is dat financiële winst. Bedrijven hebben vaak meer kennis over disse-

minatie en hebben niet liever dan dat alle steden en gemeenten geïnformeerd wor-

den over wat ze in de portfolio hebben. Dat behoort tot hun normale marketing. 

Het is echter niet de corebusiness van steden en gemeenten om anderen te leren 

hoe ze iets moeten doen.  

 

Het is volgens de spreker beter het vuurtorenmodel om te keren en meer initiatief 

toe te kennen aan de bedrijven. Er is al een governancemodel met de kenniscentra, 

overheid en industrie. Die kunnen een tiental goede praktijken op het vlak van 

slimme steden kiezen. Daarna wordt het aan bedrijven toevertrouwd om die prak-

tijken uit te werken en te verspreiden, een beetje vergelijkbaar met de speerpunt-

clusters. Clusters zoals Flux50 hebben geoormerkte middelen uit het Hermesfonds. 
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Managers kunnen met die middelen zelf calls met bedrijven organiseren. Waarom 

dat ook niet doen met de middelen voor de slimme steden?  

 

Peter Vandeurzen geeft het voorbeeld van raamcontracten, waarin bedrijven data 

verzamelen die het een gemeente mogelijk maken regels te handhaven, de burgers 

te belonen voor gedragsverandering enzovoort. De quadruple helix kan het kader 

bepalen: open data genereren, die aan de standaarden van de Vlaamse Open City 

Architectuur en OSLO voldoen. Wie de call binnenhaalt, rolt het systeem uit voor 

heel Vlaanderen. Hoe de verspreiding gebeurt, via acquisitie of een servicemodel, 

zou hij voorlopig openlaten.  

 

Maurits Vande Reyde concludeert dat de systemen voor kennisdeling op punt staan 

maar dat er te weinig van wordt gebruikgemaakt. Hij denkt dat de overheid bij al 

haar initiatieven, bijvoorbeeld de CoT-calls, die verplichting tot kennisdeling moet 

concretiseren. Het is inderdaad beter het overheidsgeld niet te geven aan het pro-

ject van één stad, maar wel aan een project waaraan alle steden vrijwillig kunnen 

deelnemen. Als een project afloopt zonder disseminatie is dat een gebrekkig vuur-

torenmodel. Het is aan het Vlaams Parlement om dat in de regels te verankeren.  

 

Nils Walravens wijst erop dat het vandaag al een voorwaarde is in de CoT-calls om 

de resultaten te delen, hoewel de uitvoering van die clausule soms wel wat te 

wensen overlaat. VLAIO zal daar meer de nadruk opleggen. In de oproep 2023 is 

de opschaling het thema, met als doel dat besturen hun ideeën zo veel mogelijk 

samen vormgeven.  

 

Linda Boudry vult aan dat er al heel wat gedocumenteerd wordt, alleen is dat te 

abstract om onmiddellijk bruikbaar te zijn. Ze vindt dat er moet worden nagedacht 

over hoe de vereisten van algemene implementeerbaarheid in een projectbeschrij-

ving worden verwoord.  

 

 

Robrecht BOTHUYNE, 

voorzitter 

 

Maurits VANDE REYDE, 

verslaggever 
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Gebruikte afkortingen 

CEVI Centrum voor Informatica 

CIPAL Centrum voor Informatica Provincies Antwerpen en Limburg 

CoT City of Things 

EFRO Europees Fonds voor Regionale Ontwikkeling 

ERRIN European Regions Research and Innovation Network 

GzG Gemeente zonder Gemeentehuis 

ICT informatie- en communicatietechnologie 

imec Interuniversitair Micro-elektronicacentrum 

IT informatietechnologie 

Lantis Leefbaar Antwerpen door Innovatie en Samenwerken 

OASC Open & Agile Smart Cities 

OSLO Open Standaarden voor Linkende Organisaties 

SRO Smart Region Office 

SRV Slimme Regio Vlaanderen 

VGC Vlaamse Gemeenschapscommissie 

VLAIO Agentschap Innoveren en Ondernemen 

VVSG Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten 


